

Full Papers

三元配合物RE[(Pdtc)₃(phen)]热化学性质的规律性樊学忠^{1,2}, 陈三平², 谢钢², 高胜利^{*2}, 史启祯²¹西安近代化学研究所西安710065²西北大学化学系陕西省物理无机化学重点实验室, 西安710069

收稿日期 2005-8-9 修回日期 2006-4-11 网络版发布日期 2006-8-29 接受日期

摘要 在无水乙醇中, 用吡咯烷二硫代氨基甲酸铵(C₅H₈NS₂, APDTC)和1,10-邻菲咯啉(C₁₂H₈N₂, o-phen·H₂O)分别与13种低水合氯化稀土合成了三元固态配合物, 确定它们的组成可用通式RE(Pdtc)₃(phen)

(RE=La, Pr, Nd, Sm-Lu)表示。用RD496-III微量热计测定了298.15 K下13

种水合氯化稀土盐及两个配体在无水乙醇中的溶解焓, 两个配体醇溶液的混合焓及13

种化合物液相生成反应的焓变, 并通过合理的热化学循环,

求得了标题配合物的固相生成反应焓变; 推导了用RD496-

III型微量热计测定固态物质比热容的计算式并测定了标题配合物298.15 K的比热容。发现系列配合物RE(Pdtc)₃

(phen) (RE=La, Pr, Nd, Sm-Lu)的多项热化学性质,

如低水合氯化稀土盐在无水乙醇中的溶解焓以及配合物的液相生成反应焓变和固相生成反应焓变、

常温比热容、标准摩尔燃烧焓和标准摩尔生成焓都与稀土原子序数作图呈现

“三分组现象”。较集中地反映出配合物中RE³⁺与配体间的化学键有一定程度的共价性, 这是由于稀土离子5s²5p⁶轨道对4f电子的不完全屏蔽引起的。关键词 RE(Pdtc)₃(phen), 热化学性质, 三分组现象, 规律性

分类号

Regularity of Thermochemical Properties of Ternary Complexes RE[(pdtc)₃(phen)]FAN Xue-Zhong^{1,2}, CHEN San-Ping², XIE Gang², GAO Sheng-Li^{*2}, SHI Qi-Zhen²¹ Xi'an Modern Chemical Research Institute, Xi'an, Shaanxi 710065, China² Department of Chemistry, Shaanxi Key Laboratory of Physico-Inorganic Chemistry, Northwest University, Xi'an, Shaanxi 710069, China

Abstract Treatment of hydrate rare-earth (RE=La, Pr, Nd, Sm-Lu) chloride with ammonium pyrrolidinyldithiocarbonylate (apdtc) and 1,10-phenanthroline (phen) gave rise to thirteen complexes with an empirical formula RE[(pdtc)₃(phen)]. The enthalpies of solution of hydrate rare-earth (RE=Sm-Ho, Tm-Lu) chloride, apdtc and phen in ethanol were measured by an RD-496 III microcalorimeter at 298.15 K, along with the mixing enthalpy of ethanol solution of APDC and that of phen and the enthalpies of reaction of formation of the title complexes in ethanol. The enthalpies of reaction of formation of the title complexes in solid were available through a rationally thermochemical cycle. Using an RD-496 III microcalorimeter, a model was developed for calculating the specific heat capacity and the responding specific heat capacity of the complexes were determined. The thermochemical properties, including the enthalpies of solution of hydrate rare earth chloride in ethanol, the enthalpies of reaction of formation of the title complexes in ethanol, the enthalpies of reaction of formation of the title complexes in solid, the special heat capacities at room temperature, the standard molar enthalpies of combustion and the standard molar enthalpies of formation for this series of complexes versus the atomic numbers of rare earth, presented triplet effect, which is representative of certain covalent bond between RE and the ligands and the result of 4f electron not shielded fully by 5s5p.

Key words RE[(pdtc)₃(phen)], thermochemical property, triplet effect, regularity

DOI:

通讯作者 高胜利 gaoshli@nwu.edu.cn

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)▶ [PDF\(0KB\)](#)▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)▶ [加入我的书架](#)▶ [加入引用管理器](#)▶ [复制索引](#)▶ [Email Alert](#)▶ [文章反馈](#)▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ 本刊中 包含 “[RE\(Pdtc\)₃\(phen\)](#), 热化学性质, 三分组现象, 规律性 ” 的相关文章

▶ 本文作者相关文章

· [樊学忠](#)

·

· [陈三平](#)

·

· [谢钢](#)

·

· [高胜利](#)

·

· [史启祯](#)